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Overal in de wereld zie je steden die met 
andere steden partnerschappen aangaan. 
Vaak zijn het goedbedoelde initiatie-
ven om solidariteit te tonen met andere 
culturen. Den Haag had jarenlang onder 
meer een stedenband met Juigalpa in 
Nicaragua. Daar zijn met Haagse hulp 
mooie projecten tot stand gekomen zoals 
het bouwen van een school en het aan-
leggen van drinkwatervoorzieningen.
Zustersteden of ‘twin cities’ heb je in al-
lerlei variaties. Zo heeft het plaatsje Li-
beral in Kansas een gemeenschappelijke 
pannenkoekendag met Olney in Groot-
Brittannië. Een vooral ludieke relatie dus.
Maar het kan ook anders. Vrouwen uit 
het zwaar gebombardeerde Coventry pro-
beerden in de Tweede Wereldoorlog de 
inwoners van het belegerde en gehaven-
de Stalingrad te ondersteunen. 
Coventry werd later ook zusterstad van 
andere getro� en oorlogssteden als Dres-
den en Arnhem.
Ons Den Haag is in de huidige Oekraïne-
oorlog nadrukkelijk weer het juridische 
en daarmee ook het morele geweten van 
de wereld. Internationale media doen uit-
gebreid verslag van de onderzoeken naar 
de illegale oorlog en oorlogsmisdaden in 
Oekraïne door het Internationaal Straf-
hof en het Internationaal Gerechtshof in 
het Vredespaleis.
De afgelopen jaren heeft het gemeente-
bestuur van Den Haag een einde gemaakt 
aan de diverse stedenbanden. Vaak was 
toch slechts een handjevol burgers be-
trokken. Bovendien is Den Haag als stad 
van vrede en recht in feite de informele 
zusterstad van elke stad in de wereld 
waar mensen gerechtigheid nastreven. 
Vrede en recht zijn immers mondiale 
begrippen. Ik was het met die zienswijze 
eens. Maar toch: nood breekt wet. 
Nu we welhaast elke minuut de afgrijse-
lijke televisiebeelden zien van wat er in 
Oekraïne gebeurt, klinkt ook vast bij u de 
schreeuw om iets te doen. Maar wat dan in 
vredesnaam? Natuurlijk vangen wij juist 
ook in Den Haag zo goed mogelijk Oekra-
iense vluchtelingen op. Maar daarnaast 
zou het volgens mij een passend gebaar 
zijn als wij juist met de hoofdstad Kiev 
wél een stedenband aangaan. En Kiev 
staat dan in wezen voor heel Oekraïne. 
Wij hebben vaak de mond vol over demo-
cratie. Wij vonden vrede en recht, voor 
onszelf tenminste, altijd zo vanzelfspre-
kend. Althans tot voor kort. Nu weten we 
weer hoe kwetsbaar dat alles is. 
Vanuit Nederland heeft alleen Maassluis 
een stedenband in Oekraïne. Hopelijk 
volgen andere Nederlandse gemeenten 
vlot ons voorbeeld. Hoe goed zou het 
zijn als na verloop van tijd Oekraïense 
mensen alhier op onze scholen vertellen 
wat ze hebben meegemaakt. Hoe kwets-
baar hun en in feite ook onze vrijheid 
is. En hoe je daar altijd voor moet staan. 
Wat een impact zal dat hebben op onze 
jongeren. En natuurlijk moeten we ook 
met onze scholen ‘twinnen’ met scholen 
aldaar. Zeker weten dat Haagse scholen 
daartoe massaal bereid zijn. Maar het 
acute doel van een stedenband nu tussen 
Den Haag en Kiev is om die dappere men-
sen daar een hart onder de riem te steken. 
Alstublieft gemeente, scholen en alle 
mede-Hagenaars, ondersteunt u dit ini-
tiatief?

Willem Post
Amerika-deskundige

Het kan economisch allemaal veel beter in 
Haaglanden. De kansen zijn er, blijkt uit onder-
zoek, maar alle neuzen moet dezelfde kant op. 

Door Tanja Verkaik 

A lle ingrediënten zijn aanwezig voor een bloeiende 
economie in de regio Haaglanden, maar die worden 
nog niet ten volle benut. Hierdoor blijft de groei van 
de economie hier achter bij de rest van Nederland. 

De Economic Board The Hague liet daarom RaboResearch on-
derzoeken hoe het tij kan worden gekeerd. Harry Wientjens, 
voorzitter van de economische denktank en directeur van de 
Coöperatieve Rabobank in de regio Den Haag, ziet kansen om 
weer een stijgende lijn te krijgen in de grafi ek. “We hebben al-
les in huis op het gebied van cybersecurity, zorg, voeding en 
digitalisering, maar het is nodig om sterkere verbindingen te 
leggen tussen de bedrijven die zich hiermee bezighouden.” 

In het onderzoek staan zeven voorstellen voor het verster-
ken van deze verbindingen. Het rapport is bewust rond de ge-
meenteraadsverkiezingen naar buiten gebracht, want het 
thema economie moet volgens Economic Board The Hague 
een belangrijk speerpunt worden in de coalitieakkoorden die 
de komende tijd worden gesmeed in de verschillende gemeen-
ten. “Politici moeten het aanjagen van de economie niet als 
kostenpost zien, maar als motor. Als je niets doet, loop je het 
risico dat geschoolde arbeidskrachten weglekken naar andere 
regio’s,” wijst Wientjens. Hij wil er geen bedrag aan hangen. 
“Maar er moet wel structureel geld voor het aanjagen van de 
economie worden vrijgemaakt. In Den Haag kun je een deel 
van de Eneco-gelden hiervoor gebruiken.”

Denk aan het faciliteren van vakopleidingen voor secto-
ren, zoals een leer-werkbedrijf op het gebied van energie, 
maar ook aan het organiseren van beurzen of netwerkbij-
eenkomsten waar kleine en grote ondernemers elkaar kun-
nen ontmoeten. Voor een gezond ‘economisch ecosysteem’ 
zouden start-ups en grote bedrijven meer moeten samen-
werken. “Denk aan Brainport in Eindhoven, een samenwer-
kingsverband tussen gemeenten in de Metropoolregio Eind-
hoven, bedrijven en kennisinstellingen. We hebben een van 
de beste congrescentra in huis met het World Forum, dat 
hierin een grote rol kan spelen,” zegt de denktankvoorzitter. 
Ook moeten opleidingen beter aansluiten op de behoefte 
van bedrijven. Zo is een van de suggesties om het terrein van 
Shell te gebruiken als energiecampus voor onderwijs en 

nieuwe bedrijvigheid. Ook kan Den Haag zich meer profi le-
ren als mbo-stad. 

Kopstukken
Voor het onderzoek werd gesproken met kopstukken uit het 
onderwijs en het bedrijfsleven en van de overheid. Zoals de 
CEO van Siemens, maar ook studenten en de bestuursvoorzit-
ter van woningcorporatie Staedion. Wonen is onlosmakelijk 
verbonden met brede welvaart en de economie. “Bij brede 
welvaart kijk je verder dan alleen het bruto regionaal product 
(BRP). Ook baanzekerheid, luchtkwaliteit, veiligheid en huis-
vesting spelen een rol. Het is belangrijk om de balans te vin-
den tussen het bouwen van woningen en kantoren. Dat kan 
op één plek, maar dat hoeft niet. Bereikbaarheid is wel belang-
rijk, bijvoorbeeld door een goede ov-verbinding. Veel mensen 
willen wel werken in de regio, maar vinden geen huis. Het is 
dus én én.” Te vaak gaat bedrijvigheid verloren bij woning-
bouw, denk aan de Binckhorst, stelt de voorzitter van Econo-
mic Board The Hague.

Wientjens ziet Den Haag Zuidwest als een enorm groeige-
bied. “Bijvoorbeeld voor de maakindustrie, maar ook op zorg-
gebied. Er zijn daar veel grote zorginstellingen gevestigd. Ook 
de haven is economisch interessant. De balans tussen wonen 

en werken is heel belangrijk om voor ogen te houden.” De par-
tijen die meewerkten aan het onderzoek spreken van ‘een on-
balans in de regio’. ‘Er zijn wel gesprekken, maar iedereen doet 
zijn eigen ding,’ zegt een van de deelnemers aan de gespreks-
tafels in het rapport. Hij pleit voor het opzetten van een breed 
regionaal samenwerkingsverband tussen alle gemeenten, 
kennisinstellingen, bedrijven en het onderwijs om hierover 
na te denken. Het is volgens hem belangrijk dat de regio zich-
zelf echt op de kaart zet als mekka van cybersecurity, zorg, 
voeding en veiligheid. “De slogan ‘Den Haag, stad van vrede 
en recht’ kan blijven, maar je kunt er ook inhoudelijk en op re-
gionaal niveau een andere invulling aan geven.” 

RaboReserach: regio op de kaart zetten

‘Economiebeleid  geen 
kostenpost maar motor’

Het World Forum kan een belangrijke rol spelen als ontmoetingsplek voor start-ups en bedrijven. 
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‘Start-ups en grote 
bedrijven zouden meer 
moeten samenwerken’




